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jorn@sanggaard.com

Subject: FW: Møde d.24.sep kl 15 - Rågebestand Nørreskoven Hinnerup 

Fra: "Martha Sofie Tang Jepsen (Favrskov Kommune)" <mstje@favrskov.dk> 
Dato: 19. november 2024 kl. 08.16.20 CET 
Til: Formanden <formanden@hindhojen.dk> 
Emne: SV: Møde d.24.sep kl 15 - Rågebestand Nørreskoven Hinnerup 

  
Hej John 
  
Tak for at spørge os først. Vi kan godt godkende, at en kopi af referatet lægges på 
grundejerforeningens hjemmeside.   
  

Venlig hilsen 

 

Martha Sofie Tang Jepsen 

Natur og Miljømedarbejder 

Vand og Natur 

Tlf: 20528358 

 

Hovednummer: 8964 1010 

Postadresse: Skovvej 20, 8382 Hinnerup, DK 

www.favrskov.dk 

webkort.favrskov.dk 
<image001.png> 
Favrskov Kommune passer godt på dine oplysninger.  
Læs mere om, hvordan vi behandler dine personoplysninger. 
  
  
Fra: Formanden <formanden@hindhojen.dk>  
Sendt: 15. november 2024 09:42 
Til: Martha Sofie Tang Jepsen (Favrskov Kommune) <mstje@favrskov.dk> 
Emne: Re: Møde d.24.sep kl 15 - Rågebestand Nørreskoven Hinnerup  
  
Hej Martha 
  
Tak for referat. 
Lige et spørgsmål hertil: 
Må vi placere en kopi af dette referat på vores (grundejerforeningens) hjemmeside? 
Vi laver (selvfølgelig) referater fra vores bestyrelsesmøder, som vi også lægger frem, og i stedet for at 
lave del-uddrag af dit fremsendte referat i bestyrelsesmødereferatet, vil det være bedre og mere 
oplysende for foreningsmedlemmerne at kunne læse det hele. 
Som jeg ser det, er der jo ikke nogle fortrolige oplysninger i det, men spørger alligevel for god ordens 
skyld. 
Skal lige tilføjes: det er en åben hjemmeside uden login krav. 
  
Mvh 
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John Bomholt 
Grundejerforeningen Hindhøjen 
 
 
 

Den 30. sep. 2024 kl. 20.20 skrev Martha Sofie Tang Jepsen (Favrskov Kommune) 
<mstje@favrskov.dk>: 

  
Kære Alle 
  
Hermed fremsendes referatet fra møde vedr. rågebestand v. Nørreskoven d. 24. 
september 2024.  
Ligesom ved sidste møde hører vi gerne fra jer, hvis I har væsentlige bemærkninger til 
referatet. Hvis grundejerforeningernes repræsentanter har bemærkninger, bedes I 
samle dem i én fælles tilbagemelding, som sendes til Martha Jepsen mstje@favrskov.dk  
  

Referatet fra mødet 24.sep 2024 vedr. rågebestand v. Nørreskoven 
Mødet blev afholdt hos Favrskov Kommune, Administrationsbygningen, Torvegade 7 i 
Hammel. 
Fra kommunen deltog Natur og Miljøchef Birthe Jordt, samt Naturmedarbejderne Lars 
Møller og Martha Jepsen. Fra Naturstyrelsen deltog Vildtkonsulent Sandor H. Markus. 
Som repræsentanter fra berørte boligområder deltog Jens Jørgen Mose (Hindhøjen), 
John Bomholt (Hindhøjen) og Niels Chr. Møller (Flinthøjen). René Hilstrøm (Afd. 30 
Nørreskovvej) var forhindret i deltagelse. 
  
Birthe Jordt bød velkommen og præsenterede punkterne på dagsordenen.  
  
Sandor Markus holdt herefter oplæg om råger med fokus på lovgivningen, fuglens 
biologi, reguleringsmuligheder og dyreværnslov.  

1. Tallene viser, at den samlede rågebestand i Danmark er stabil.  
2. Regulering af voksne råger kan bruges som en del af en strategi til at skræmme 

og stresse fuglene, men er ikke effektivt i forhold til at nedbringe bestanden.  
3. Tidspunktet for fuglenes ynglesæson ligger ret fast, da fuglene er mere styret af 

lys end af varme.  
1. Når fuglene begynder at overnatte i ynglekolonien, er det tegn på, at 

ynglesæsonen er gået i gang. 
2. Regulering af rågeunger bør ikke pågå i mere end 1-2 timer ad gangen, derefter 

pause i 12-24 timer af hensyn til det dyreværnsmæssige. Samtidig bør 
reguleringen foregå i godt vejr og uden for megen blæst, således afskydningen 
kan blive effektiv. 

Sandor Markus’ præsentation er sendt ud sammen med referatet. 
Jens Jørgen Mose gjorde opmærksom på, at rågerne i Nørreskoven havde ændret 
mønster i år ved ikke at forlade ynglekolonien. Han udtrykte derudover utilfredshed 
med sin oplevelse af Favrskov Kommunes manglende indsats i de store kolonier.  
  
Herefter holdt Lars Møller oplæg om status for rågeregulering 2024 og erfaring m. 
reguleringsmetoder. 

1. Der er blevet opsat egern- og uglekasser og senere på året opsættes redeskål til 
rovfugl  

1. Formålet er at tiltrække rågens naturlige fjender 
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1. Der blev ved voksenregulering skudt 3 fugle  
1. Der er lagt mange timer i arbejdet, inkl. skræmmekampgane fra 

beboernes side 
2. Der blev skudt 310 rågeunger, svarende til ca. 1,6 under pr rede 

(gennemsnitstallet er med forbehold for antal aktive reder og evt. ekstrareder 
lavet efter droneregistrering). Naturstyrelsen vurderer, at der skal skydes ca. 3 
unger pr rede for at holde rågebestanden fra at vokse  

1. Løvdække i underskoven er primære hindring for at øge afskydningen, 
da løvet mindsker sigtbarheden for jægerne. 

3. Der er indhentet tilbud ved skoventreprenør til at beskære underskov og grene, 
der dækker for store samlinger af reder. 

Beboerrepræsentanterne bragte forslag om falkoner, at lade flere deltage i 
reguleringen uden at skulle have medlemskab i jagtforening og nedskæring af reder, 
som indspil til reguleringsplanen for Nørreskoven. 

1. Sandor Markus’ vurdering af forslagene var:  
1. at brugen af falkoner kan skræmme rågerne, men da 

rovfuglen ikke er trænet i at angribe rågerne, er 
effektiviteten af reguleringsmetoden tvivlsom. Det er 
før set, at det skadevoldende vildt i stedet begynder at 
jagte rovfuglen. 

2. Når jagtforeningen frivilligt påtager sig opgaven med 
regulering, skal de også kunne stå inde for de 
personer, der skal udføre arbejdet. 

3. Nedskæring af redegrene og fjernelse af reder stopper 
ikke rågerne fra at yngle. Det tager desuden kun 
rågerne et eller to døgn at bygge en ny rede 

Forslag der var enighed om at arbejde videre med i forhold til planen for den fremtidige 
fortsatte regulering: 

2. Der lægges en skarpere strategi for skræmmekampagne langs det 
sydlige og østlige bælte af skoven, for at trykke fuglene længere 
nordvest i Nørreskoven. Det er vigtigt at trykket kun lægges på det 
skovbrynsnære areal (Opgaven ligger primært hos 
grundejerforeningerne og borgerne).  

1. Dette kan evt. kombineres med afskydning af voksne 
råger efter vurdering 

2. Sandor Markus tilbød at deltage i et møde med 
beboere og reguleringsjægere for at hjælpe med at 
lægge strategi 

3. Laserlys kan være en måde at skræmme rågerne 
4. Skræmning efter solnedgang som nyt tiltag 

3. Tynde ud i nåletræer der står tæt op af bøgeskov i den nordvestlige 
ende, for at mindske presset fra rovdyr, der går i rågernes reder, 
eksempelvis egern 

4. Droneovervågning til optælling af reder fortsættes (kommunen)  
1. Det kan overvejes at sende en drone op omkring 

yngletid, for at følge udviklingen i rederne 
(kommunen) 

5. Det gode samarbejde med jægerne fortsættes og søges styrket  
1. Jægernes ammunition til reguleringen leveres fortsat 

af kommunen 
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6. Kommunen (Lars Møller) går videre med tilbuddet fra 
skoventreprenøren om beskæring i underskoven udvalgte steder, for at 
skabe bedre sigte for jægerne 

Budgettet til rågeregulering på 100.000 kr. årligt er vedtaget i byrådet. Pengene til 
indsatsen for rågeregulering i Favrskov Kommune fordeles relativ set efter koloniernes 
størrelse /problemets omfang. 
Iværksættes tiltag med synliggørelse af reder i Nørreskoven vurderes afsat økonomi til 
Nørreskoven brugt for 2024.  
  
Det blev aftalt, at Favrskov Kommune udarbejder planen for den fortsatte 
rågeregulering i Nørreskoven. Sandor Markus vil gerne bidrag til kvalitetssikring af 
planen. Herefter sendes den ud til beboerrepræsentanterne forventeligt ved udgangen 
af oktober måned. 
  

Venlig hilsen 

 

Martha Sofie Tang Jepsen 

Natur og Miljømedarbejder 

Vand og Natur 

Tlf: 20528358 

 

Hovednummer: 8964 1010 

Postadresse: Skovvej 20, 8382 Hinnerup, DK 

www.favrskov.dk 

webkort.favrskov.dk 
<image001.png> 
Favrskov Kommune passer godt på dine oplysninger.  
Læs mere om, hvordan vi behandler dine personoplysninger. 
  
  
Fra: Martha Sofie Tang Jepsen (Favrskov Kommune)  
Sendt: 10. september 2024 15:24 
Til: Jens Jørgen Mose Jensen <jensjorgenmose@gmail.com>; Mette Møller 
<mette_moller@hotmail.com>; nielschr.jensen54@gmail.com; Formanden 
<formanden@hindhojen.dk>; rene.hilstrom@gmail.com 
Cc: Lars Møller (Favrskov Kommune) <larmo@favrskov.dk>; Birthe Jordt (Favrskov 
Kommune) <bjor@favrskov.dk>; Sandor Markus <shm@nst.dk> 
Emne: Møde d.24.sep kl 15 - Rågebestand Nørreskoven Hinnerup  
  
Kære Alle 
  
Hermed indbydes I til møde vedr. Rågebestand v. Nørreskoven tirsdag d. 24.sep 
2024 kl. 15:00-17:00 - Torvegade 7, Hammel 
  
Fra Favrskov Kommune deltager Birthe Eg Jordt, Lars Møller og Martha Jepsen. 
Derudover har Sandor Markus, Vildtkonsulent v. Naturstyrelsen, takket ja til også 
at deltage. 
  
Da vi nu har mulighed for at få indspil fra Vildtkonsulenten med i udkastet til 
planen for den fortsatte rågeregulering i området, vil et udkast af planen sendes 
ud efter mødet.  
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De supplerende indspil I som bebeboere evt. har, kan vi drøfte med 
Vildtkonsulenten på mødet og indarbejde i reguleringsplanen i det omfang, det er 
muligt. 
  
Nedenfor ses udkast til dagsordenen for mødet. I bedes melde tilbage senest 
d.17.sep til Martha Jepsen med eventuelle punkter til dagsordenen og hvem der 
deltager fra grundejerforeningerne.  
  
  

Dagsorden for møde vedr. Rågebestand 
Nørreskoven - 24.sep kl. 15:00-17:00 
  
Mødested Torvegade 7, Hammel – Kantinen 
  

Deltagere  
1. Birthe Eg Jordt Natur og Miljø Chef 
2. Lars Møller, Natur- og Miljømedarbejder 
3. Martha Jepsen, Natur- og Miljømedarbejder 
4. Sandor H. Markus, Vildtkonsulent NST  
5. Beboere grundejerforeningerne v. Nørreskoven 

  
Velkomst v. Natur og Miljøchef Birthe Eg Jordt 
  
Oplæg om råger – regulering, lovgivning, muligheder og 
begrænsninger v. Sandor H. Markus 
  
Status rågeregulering 2024 v. Lars Møller 
  
Erfaringer m. reguleringsmetoder og udkast til plan for fortsat 
regulering v. Lars Møller 
  
Grundejerforeningerne indspil til ’Plan for rågeregulering’ v. 
repræsentant for grundejerforening 
  
Evt. 

  

Venlig hilsen 

 

Martha Sofie Tang Jepsen 

Natur og Miljømedarbejder 

Vand og Natur 

Tlf: 20528358 

 

Hovednummer: 8964 1010 

Postadresse: Skovvej 20, 8382 Hinnerup, DK 

www.favrskov.dk 

webkort.favrskov.dk 
<image001.png> 
Favrskov Kommune passer godt på dine oplysninger.  
Læs mere om, hvordan vi behandler dine personoplysninger. 
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Fra: Birthe Jordt (Favrskov Kommune) <bjor@favrskov.dk>  
Sendt: 1. september 2024 10:09 
Til: Jens Jørgen Mose Jensen <jensjorgenmose@gmail.com> 
Cc: Mette Møller <mette_moller@hotmail.com>; nielschr.jensen54@gmail.com; 
Formanden <formanden@hindhojen.dk>; rene.hilstrom@gmail.com; Erling Kvist 
Andersen (Favrskov Kommune) <EAND@favrskov.dk>; Martha Sofie Tang Jepsen 
(Favrskov Kommune) <mstje@favrskov.dk>; Lars Møller (Favrskov Kommune) 
<larmo@favrskov.dk> 
Emne: SV: Endeligt referat fra møde d. 8. maj hos Favrskov Kommune om 
rågebestanden i Nørreskov - samt supplerende oplysninger 
  
Kære Jens Jørgen m.fl. 
  
Mange tak for mail – og jeg kan godt forstå, at du/I gerne snart vil høre fra os 
igen. 
  
Vi fik i slutningen af den snart forgangne uge et datoforslag på plads for et 
opfølgende møde, hvor vildtkonsulenten fra Naturstyrelsen også kan deltage. - 
Vi tænker umiddelbart, at det kan have jeres interesse, at vildtkonsulenten 
deltager. 
  
I hører fra os inden længe. 
  
Fortsat rigtig god søndag. 
  

Venlig hilsen 
Birthe Jordt 

Natur og Miljøchef 

Teknik og Miljø  

Mobil: 24670205 

  
<image002.png> 
  

 

  
Favrskov Kommune passer godt på dine oplysninger.  
Læs mere om, hvordan vi behandler dine personoplysninger. 
  
  
  
  
  
Fra: Jens Jørgen Mose Jensen <jensjorgenmose@gmail.com>  
Sendt: 31. august 2024 08:50 
Til: Birthe Jordt (Favrskov Kommune) <bjor@favrskov.dk> 
Cc: Mette Møller <mette_moller@hotmail.com>; nielschr.jensen54@gmail.com; 
Formanden <formanden@hindhojen.dk>; rene.hilstrom@gmail.com; Erling Kvist 
Andersen (Favrskov Kommune) <EAND@favrskov.dk>; Martha Sofie Tang Jepsen 
(Favrskov Kommune) <mstje@favrskov.dk>; Lars Møller (Favrskov Kommune) 
<larmo@favrskov.dk> 
Emne: Re: Endeligt referat fra møde d. 8. maj hos Favrskov Kommune om 
rågebestanden i Nørreskov - samt supplerende oplysninger 
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Jens Jørgen Mose Jensen 
Hindhøjen 120 
8382 Hinnerup  
0045 29712065 
jensjorgenmose@gmail.com 
  

Den 31. maj 2024 kl. 12.11 skrev Birthe Jordt (Favrskov Kommune) 
<bjor@favrskov.dk>: 

  

Kære Mette 

  

Mange tak for jeres kommentarer til referatet, de er nu 
indarbejdet, og vi betragter referatet som endeligt. 

Tak for oplysningerne om kontaktperson i Aarhus 
Kommune, han er dog ikke længere ansat i Aarhus 
Kommune, og vi har været i dialog med hans afløser. Vi får 
oplyst, at Aarhus Kommune ikke helt ved, hvorfor kolonien 
er flyttet væk fra Risskov. Vi fortsætter dialogen med Aarhus 
Kommune efter reguleringssæsonen, da de også har en 
interesse i at udveksle erfaringer. 

  

Beslutningsreferat fra mødet d. 8. maj vedr. 
rågebestanden i Nørreskoven. Mødet blev afholdt hos 
Favrskov Kommune, Administrationsbygningen, 
Torvegade 7 i Hammel. 

  

Fra Kommunen deltog Udvalgsformand Erling Kvist 
Andersen, Natur og Miljøchef Birthe Jordt samt 
Miljømedarbejder Lars Møller. 

  

Som repræsentanter for berørte boligområder deltog Jens 
Jørgen Mose, Mette Møller, Niels Christian Jensen og John 
Bomholt. René Hilstrøm var forhindret i deltagelse. 

  

På mødet blev sagen vedr. plager fra rågebestanden i 
Nørreskoven drøftet. Beboerne i området oplever en 
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voldsom og plagsom støjgene fra den etablerede og 
muligvis voksende rågekoloni. Der er ikke tilfredshed med 
kommunens indsats ift. at afhjælpe plagerne. Kommunen 
redegjorde for iværksatte tiltag, herunder den igangværende 
regulering af unger, som Hinnerup og omegns Jagtforening 
koordinerer. 

  

Det blev aftalt at: 

1. Mette Møller sender kontaktoplysninger på 
rågesagsbehandler i Aarhus Kommune til Lars Møller med 
henblik på erfaringsudveksling om nedtagning af reder. 

2. Lars Møller har dialog med jagtforeningerne 
herunder Hinnerup og omegns Jagtforening om 
mulighed for, at alle jægere fra organiserede 
jagtforeninger i kommunen kan deltage i 
reguleringen i Nørreskoven, efter aftale med 
koordinator i jagtforeningen. Særligt med fokus på 
optimering og koordineringen af reguleringen. 

3. Favrskov Kommune vil gå i dialog med 
jagtforeningerne om muligheden for, at ikke-
organiserede jægere kan deltage i reguleringen.  

4. Favrskov Kommune udarbejder et udkast til en plan for 
den fortsatte rågeregulering i området, som vi sender til 
jer. Udkastet vil blive udarbejdet efter sommerferien 
(forventelig august måned), da der frem til medio juni skal 
være fokus på ungereguleringen. 

5. Det blev aftalt, at repræsentanter for berørte beboere 
herefter inddrages i drøftelse af planen og dermed i 
arbejdet med at lave planen for reguleringen. Vi vil i den 
sammenhæng gerne takke jer for jeres konstruktive 
forslag, til den videre håndtering og regulering af 
rågekolonien, der fremkom på mødet. 

  
Oversigt over forbrugte midler, rågebekæmpelse, 2023 og 2024: 

1. I 2023 er der forbrugt omtrent 62.000, - kr til bl.a. bird alert, 
vildt kamera, droneoptagelser, skovarbejde og 
egernkasser. 38.000,- kr er overført til 2024-budgettet. 

2. I 2024 er der pr. dd. forbrugt omtrent 50.000, kr bl.a. på 
udstyr til brug for jægerne (orange caps, veste, patroner) 
og bistand til opsætning af egernkasser 

  

Der var enighed om, at rågerne ikke kan forventes at 
forsvinde fra området. Der skal sigtes efter, at bestanden 
reduceres mest muligt og trykkes længst muligt væk fra 
boligområder. 
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Supplerende oplysninger fra Favrskov Kommune 

Vi kan supplerende oplyse, at vi siden vores møde har 
været forbi Nørreskoven og har mødt jægere derude. De har 
det dog ikke let, da løvspring er sket tidligt, og ungerne ser 
ud til at være flyvefærdige sent, hvilket gør dem meget 
svære at få på kornet. Vi har været i kontakt med Hinnerup 
og Omegns Jagtforening igen for at gøre opmærksom på, at 
indsatsen denne uge og de kommende uger gerne kan 
intensiveres.  

  

Vi ved, at der nedskydes unger, dog har vi ikke endnu en 
opgørelse over antallet. Vi har været i kontakt med 
vildtkonsulenten i Naturstyrelsen Kronjylland, der godt er 
klar over, at reguleringen af rågeunger flere steder i 
Danmark er udfordret af sen udklækning i kombination med 
tidligt løvspring, hvilket også kan forventes at gøre sig 
gældende i Nørreskoven. 

  

Vildtkonsulenten deltager gerne i dialogmøder om 
rågeregulering. Konsulenten ved meget om både 
muligheder og begrænsninger i forbindelse med regulering. 
Meld gerne tilbage til Lars Møller, hvis det kunne have 
interesse. 

  

Supplerende indspil fra Beboerne i området 

Kontaktoplysninger til Aarhus Kommune vedr. Rådebekæmpelse. 
Vi har været i dialog med biolog Niels Jørgen Friis vedr. 
rågereuglering i den sydlige del af Risskov, hvor der har været 
succes med at fjerne en meget stor koloni på 800 reder.  

  

Plan for regulering af råger i Nørreskoven 
På mødet drøftede vi forskellige tiltag til reguleringen af råger 
fremadrettet. Kommune bør allerede i udarbejdelse af udkastet 
til planen i august forholde og indarbejde flere tiltag i planen, 
herunder: 

1. Falkonerer: Indsatsen vil være en kombination af falkoner 
med specialtrænede fugle samt en skytte. Tiltaget er 
garanteret effektiv og er et billigere alternativ end 
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nedtagning af reder. Vi har allerede indhentet et tilbud (se 
vedlagte).  

2. Bird alert. Kommunen nævnte at den allerede havde haft 
succes med at flytte kolonier indenfor nærområdet. Dette 
vil derfor været et effektivt middel til at presse kolonien 
væk fra bebyggelse 

3. Nedtagning af reder og beskæring af redegrene 
4. Fortsat indsats med at skyde fugle - unger som 

voksne 

Det er helt centralt med en koordineret og vedholdende flerårig 
indsats med flere tiltag på samme tid for at få vendt den 
ekspotentielle udvikling i kolonien de seneste år. 
  
I hører nærmere fra os efter sommerferien i forhold til det 
videre arbejde med planen for den fortsatte rågeregulering, 
hvor også jeres indspil til planen kan blive drøftet. 
  
Vi ser frem til et godt samarbejde med jer om det videre 
arbejde med rågereguleringen i Nørreskoven, og har I 
spørgsmål, så henvend jer endeligt til Lars Møller. 
  
God weekend. 
  
  

Venlig hilsen 
Birthe Jordt 

Natur og Miljøchef 

Teknik og Miljø  

Mobil: 24670205 

  
<image001.png> 
  

 

  
Favrskov Kommune passer godt på dine oplysninger.  
Læs mere om, hvordan vi behandler dine personoplysninger. 
  
  
  
  
  
Fra: Mette Møller <mette_moller@hotmail.com>  
Sendt: 27. maj 2024 09:03 
Til: Lars Møller (Favrskov Kommune) <larmo@favrskov.dk>; Birthe Jordt 
(Favrskov Kommune) <bjor@favrskov.dk> 
Cc: Jens Jørgen Mose Jensen <jensjorgenmose@gmail.com>; 
nielschr.jensen54@gmail.com <nielschr.jensen54@gmail.com>; 
Formanden <formanden@hindhojen.dk>; rene.hilstrom@gmail.com; 
Erling Kvist Andersen (Favrskov Kommune) <EAND@favrskov.dk>; 
Martha Sofie Tang Jepsen (Favrskov Kommune) <mstje@favrskov.dk> 
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Emne: Sv: Referat fra møde d. 8. maj hos Favrskov Kommune om 
rågebestanden i Nørreskov - samt supplerende oplysninger 
  
Kære Birthe og Lars, 
  
Som aftalt sender jeg her kontakten fra Aarhus Kommune vedr. 
Rådebekæmpelse. Vi har været i dialog med biolog Niels Jørgen 
Friis vedr. rågereuglering i den sydlige del af Risskov, hvor der har 
været succes med at fjerne en meget stor koloni på 800 reder.  
  
Bemærkninger til referatet 
  
Muligheder for at lokale jægere kan deltage 
Rettelse til referat: Vi aftalte at kommunen skal arbejde for, at 
alle lokale kunne deltage i nedskydning af unger. Ikke kun jægere 
som er organiseret i lokale jagtforeninger i kommunen.  I tillæg 
kan vi efter mødet konstatere, at der ofte er jægere i 
Nørreskoven, men ikke i et omfang tilnærmelsesvist dækker de 
ca. 8-10 områder, hvor rederne er koncentreret i skoven. Dette 
understreger et fortsat behov for at få udvidet antallet af jægere 
til at dække skoven af og skrue op for reguleringen, hvis den skal 
have effekt. 
  
Forvaltning af midler til rågebekæmpelse i 2023 og 2024  
På mødet efterlyste vi også et overblik over, hvordan kommunen 
har forvaltet de afsatte midler i 2023 og 2024 og eventuelt 
tilgodehavende til den fortsatte bekæmpelse i indeværende år. 
  
Plan for regulering af råger i Nørreskoven 
På mødet drøftede vi forskellige tiltag til reguleringen af råger 
fremadrettet. Kommune bør allerede i udarbejdelse af udkastet 
til planen i august forholde og indarbejde flere tiltag i planen, 
herunder:  
  

1. Falkonerer: Indsatsen vil være en kombination af falkoner 
med specialtrænede fugle samt en skytte. Tiltaget er 
garanteret effektiv og er et billigere alternativ end 
nedtagning af reder. Vi har allerede indhentet et tilbud (se 
vedlagte).  

2. Bird alert. Kommunen nævnte at den allerede havde haft 
succes med at flytte kolonier indenfor nærområdet. Dette 
vil derfor været et effektivt middel til at presse kolonien 
væk fra bebyggelse 

3. Nedtagning af reder og beskæring af redegrene 
4. Fortsat indsats med at skyde fugle - unger som voksne 
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Det er helt centralt med en koordineret og vedholdende flerårig 
indsats med flere tiltag på samme tid for at få vendt den 
ekspotentielle udvikling i kolonien de seneste år. 
  
Vi ser frem til at høre fra jer om den fortsatte indsats. 
  
Med venlig hilsen  
Mette Holm Møller 
Formand for Grundejerforeningen Flinthøjen 
  
På vegne af: 
Boligforeningen ved Nørreskoven 
Grundejerforeningen Hindhøjen 
Grundejerforeningen Flinthøjen  
  

  

  

Fra: Birthe Jordt (Favrskov Kommune) 
Sendt: 16. maj 2024 15:53 
Til: 'Jens Jørgen Mose Jensen' 
<jensjorgenmose@gmail.com>; Niels Jensen 
<nielschr.jensen54@gmail.com>; 
'formanden@hindhojen.dk' 
<formanden@hindhojen.dk>; 
'rené.hilstrom@gmail.com' 
<rené.hilstrom@gmail.com>; 
'mette.moller@hotmail.com' 
<mette.moller@hotmail.com> 
Cc: 'eand@favrskov.dk' <eand@favrskov.dk>; 
Lars Møller (Favrskov Kommune) 
<larmo@favrskov.dk> 
Emne: Referat fra møde d. 8. maj hos Favrskov 
Kommune om rågebestanden i Nørreskov - samt 
supplerende oplysninger 

  

Kære Alle 

  

Hermed fremsendes beslutningsreferatet fra 
møde om rågebestanden i Nørreskoven, som 
blev afholdt her hos os. Har I væsentlige 
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bemærkninger, hører vi selvfølgelig gerne fra 
jer og gerne inden udgangen af maj måned. 
Hvis I har bemærkninger, må I meget gerne 
samle dem i én fælles tilbagemelding, som I 
sender til Lars Møller larmo@favrskov.dk 

  

  

  

Beslutningsreferat fra mødet d. 8. maj vedr. 
rågebestanden i Nørreskoven. Mødet blev 
afholdt hos Favrskov Kommune, 
Administrationsbygningen, Torvegade 7 i 
Hammel. 

  

Fra Kommunen deltog Udvalgsformand Erling 
Kvist Andersen, Natur og Miljøchef Birthe Jordt 
samt Miljømedarbejder Lars Møller. 

  

Som repræsentanter for berørte boligområder 
deltog Jens Jørgen Mose, Mette Møller, Niels 
Christian Jensen og John Bomholt. René 
Hilstrøm var forhindret i deltagelse. 

  

På mødet blev sagen vedr. plager fra 
rågebestanden i Nørreskoven drøftet. 
Beboerne i området oplever en voldsom og 
plagsom støjgene fra den etablerede og 
muligvis voksende rågekoloni. Der er ikke 
tilfredshed med kommunens indsats ift. at 
afhjælpe plagerne. Kommunen redegjorde for 
iværksatte tiltag, herunder den igangværende 
regulering af unger, som Hinnerup og omegns 
Jagtforening koordinerer. 

  

Det blev aftalt at: 

1. Mette Møller sender kontaktoplysninger på 
rågesagsbehandler i Aarhus Kommune til 
Lars Møller med henblik på 
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erfaringsudveksling om nedtagning af 
reder. 

2. Lars Møller har dialog med jagtforeningerne 
herunder Hinnerup og omegns Jagtforening 
om mulighed for, at alle jægere fra 
organiserede jagtforeninger i kommunen 
kan deltage i reguleringen i Nørreskoven, 
efter aftale med koordinator i 
jagtforeningen. Særligt med fokus på 
optimering og koordineringen af 
reguleringen. 

3. Favrskov udarbejder et udkast til en plan for 
den fortsatte rågeregulering i området, som 
vi sender til jer. Udkastet vil blive 
udarbejdet efter sommerferien (forventelig 
august måned), da der frem til medio juni 
skal være fokus på ungereguleringen. 

4. Det blev aftalt, at repræsentanter for 
berørte beboere herefter inddrages i 
drøftelse af planen og dermed i arbejdet 
med at lave planen for reguleringen. Vi vil i 
den sammenhæng gerne takke jer for jeres 
konstruktive forslag, til den videre 
håndtering og regulering af rågekolonien, 
der fremkom på mødet. 

  

Der var enighed om, at rågerne ikke kan 
forventes at forsvinde fra området. Der skal 
sigtes efter, at bestanden reduceres mest 
muligt og trykkes længst muligt væk fra 
boligområder. 

  

  

Supplerende oplysninger 

Vi kan supplerende oplyse, at vi siden vores 
møde har været forbi Nørreskoven og har 
mødt jægere derude. De har det dog ikke let, 
da løvspring er sket tidligt, og ungerne ser ud 
til at være flyvefærdige sent, hvilket gør dem 
meget svære at få på kornet. Vi har været i 
kontakt med Hinnerup og Omegns 
Jagtforening igen for at gøre opmærksom på, 
at indsatsen denne uge og de kommende uger 
gerne kan intensiveres. 
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Vi ved, at der nedskydes unger, dog har vi ikke 
endnu en opgørelse over antallet. Vi har været 
i kontakt med vildtkonsulenten i Naturstyrelsen 
Kronjylland, der godt er klar over, at 
reguleringen af rågeunger flere steder i 
Danmark er udfordret af sen udklækning i 
kombination med tidligt løvspring, hvilket også 
kan forventes at gøre sig gældende i 
Nørreskoven. 

  

Vildtkonsulenten deltager gerne i dialogmøder 
omkring eksempelvis rågeregulering. 
Konsulenten ved meget om både muligheder 
og begrænsninger i forbindelse med 
regulering. Meld gerne tilbage til Lars Møller, 
hvis det kunne have interesse. 

  

Venlig hilsen 

Birthe Jordt 

Natur og Miljøchef 

Teknik og Miljø 

Mobil: 24670205 
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Favrskov Kommune passer godt på dine oplysninger. 

Læs mere om, hvordan vi behandler dine personoplysninger. 

  

<Oplæg om råger_uden billeder - Sandor Markus.pdf> 


